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EVROPSKI KONGRES O REJNIŠTVU 

S P L O Š N O 

V času od 9. do U. septembra 1994 je bil v 
Berlinu 4. Evropski kongres o rejništvu, ki ga 
je organiziralo svetovno združenje za rejništvo 
International Forster Care Organisation (v na-
daljevanju: IFCO). Okvirna tema kongresa je 
bila »Rejenci v spreminjajočem se svetu«. Pri-
reditelji (po naročilu IFCO) so bila naslednja 
nemška združenja: Zvezno združenje rejnikov 
in posvojiteljev (Bundesverband der Pflege- und 
Adoptiveltern e. V.), Delovna skupnost oz. Zve-
zno združenje staršev, rejnikov in mater, ki 
imajo otroke v dnevni oskrbi (Arbeitsgemein-
scahft-Bundesverband fiir Eltem, Pflegeeltern 
und Tagesmütter e.V.), Zvezno združenje pri-
zadetih rejencev (Bundesverband behinderter 
Fflegeidnder e.V.) in Delovna skupnost za po-
speševanje rejništev (Arbeitskreis zur Förderung 
von Pflegekindern e.V.). 

I N T E R N A T I O N A L F O S T E R C A R E O R G A N I S A T I O N 

( I F C O ) 

Navedla bom nekaj pojasnil o svetovni 
organizaciji IFCO, ki je bila pokroviteljica ev-
ropskega kongresa v Berlinu. Svetovna orga-
nizacija IFCO je bila ustanovljena leta 1979 v 
Oxfordu v Angliji, da bi izgradila in razvijala 
mednarodno sodelovanje in povezavo infor-
macij med strokovnjaki in laiki na področju 
rejništva. V ta namen izdaja med drugim tudi 
mesečni časopis IFCO International Newsletter, 
ki ga prejema vsak član tega združenja, ter let-
no prireja mednarodne konference. Svetovna 
organizacija IFCO pospešuje skupno delo in 
srečanja strokovnjakov, rejniških družin in re-
jencev. Še zlasti je poudarjena pomembnost 
prisotnosti otrok-rejencev, saj so v nekaterih 
državah organizirana posebna »mladinska 
združenja otrok-rejencev«, ki lahko na takih 
konferencah organizirajo svoja srečanja in 
izražajo svoje poglede. Svetovna organizacija 
IFCO torej omogoča redna srečevanja ljudi 

različnih kultur, ljudi iz različno razvitih držav, 
ljudi, ki so na eni strani profesionalci, na drugi 
pa laiki, zlasti pa srečanja otrok-rejencev. In 
tako srečanje je bilo tudi v letu 1994 v Berlinu. 

Člani v svetovni organizaciji IFCO so danes 
predstavniki iz več kot 50 držav. To so poleg 
posameznikov tudi nacionalne in regionalne 
organizacije, društva in iniciativne skupine. 
IFCO sodeluje tudi z raznimi mednarodnimi 
organizacijami, npr. z UNICEF in drugimi. Od 
leta 1988 dalje se letno izmenjavajo medna-
rodne in evropske konference. 

S P R E M N A B E S E D A N E M Š K E Z V E Z N E 

M I N I S T R I C E ZA Ž E N S K E I N M L A D I N O D R . 

A N G E L E M E R K E L 

Evropsko konferenco v Berlinu je sprem-
ljala uvodna beseda nemške zvezne ministrice 
za ženske in mladino dr. Angele Merkel, ki je 
najprej izrazila izredno zadovoljstvo, da je ev-
ropski kongres (prvič) v Nemčiji, in to v letu 
družine, in da se srečuje toliko predstavnikov 
iz raznih držav, med njimi tudi iz nekdanjih so-
cialističnih držav, nato pa je poudarila, da 
danes ne obstaja več le rejništvo oz. otrok-
rejenec, temveč imamo razne vrste organizira-
nega varstva otrok, ki so samo okvirno pravno 
določene in imajo različne finančne modalite-
te, tako da omogočajo prilagajanje raznim živ-
Ijenskim stiskam oz. potrebam varstva otrok. 

Opisala je še novo pravno ureditev v Nem-
čiji, ki velja od leta 1991 dalje in ureja varstvo 
otrok in mladine (Kinder- und Jugendhilfe-
recht). Pomembno vlogo imajo v tej novi 
ureditvi posebni samostojni strokovnjaki, ki so 
v mladinskih uradih in v uradih za rejništvo in 
ki sodelujejo z vsemi udeleženimi, z matično 
družino, z rejniško družino in otrokom-rejen-
cem; v tem je perspektiva za kvalitetno sprem-
ljanje rejniških razmerij. Rejniške družine ima-
jo veliko odgovornost, ne samo pri vzgoji in 
razvoju posameznega otroka, temveč za vso 
družbo. 



KAJ P O N U J A E V R O P A V P O M O Č M L A D I M ? O K V I R N E T E M E NA K O N F E R E N C I 

Predstavniki organizacijskega in program-
skega odbora so na začetku konference (po 
dveh letih priprav) poudarili zlasti naslednja 
vprašanja, na katera bi naj dala Evropska kon-
ferenca 1994 v Berlinu odgovore: 

• Kaj ponuja Evropa v pomoč mladim na 
področju rejništva in drugih oblik organizi-
ranega varstva otrok? 

• Ali lahko »Evropska hiša« postane hiša 
nas vseh in ali se lahko v njej združimo, ne da 
bi morali opustiti svoje posebnosti? 

• Na katerih področjih je zaslediti pozi-
tiven razvoj, kje pa lahko opazimo grožnjo ali 
celo nazadovanje v pravicah in v podpori 
otrokom-rejencem in rejniškim družinam? 

• Kako bomo po tolikih letih izolacije in 
različnih ureditev spletali in poglabljali po-
trebno sodelovanje med Vzhodno in Srednjo 
Evropo? Sedaj smo dobili priložnost, da se 
spoznamo in izmenjamo izkušnje, saj je veliko 
referentov iz dežel, ki so prvič na konferenci 
svetovnega združenja IFCO. Sodelovanje nas 
bo samo obogatilo. 

P R E A M B U L A K O N F E R E N C E 

Konferenca IFCO 1994 želi učinkovati 
proti raznim zavirajočim gibanjem in zastojem 
ter upreti pogled v prihodnost. 

Ljudje v Evropi so priče epohalnemu pro-
bratu. Doživljajo strah in sovraštvo, negotovost 
in napetost, vse do državljanske vojne in smrti. 

Norme socializacije so postale krhke. 
Veliko otrok, pa tudi odraslih se počuti 

nesrečne, ker se od njih preveč zahteva. 
Splošni razvoj pa vendarle zahteva tudi 

konsekventen razvoj sistema pomoči mladim: 
nadaljni razvoj in reforme se temu ne morejo 
izogniti. 

Prisila k spremembi ponuja tudi upanja. 
Spreminjevalni procesi se lahko vpeljejo, 

upanja pa zgradijo, če bo pomoč mladih dobila 
družbeno, politično, strokovno in finančno 
podporo. Na področju rejništva je nujno 
nadomestiti zamujeno. 

REJNIŠKE DRUŽINE V SEDANJEM ČASU 

IN POTREBNE SPREMEMBE 

V okviru te teme, ki je bila obravnavana 
prvi dan, je naprej spregovoril sedanji pred-
sednik združenja IFCO John Meston iz Ka-
nade, nato pa je imela obsežen referat Gisela 
Erler, predstavnica nemškega inštituta za mla-
dino {Deutsches Jugendinstitut) v Münchnu. 
Njena tema je bila »Otroštvo in družina v spre-
minjajočem se svetu«. Obravnavala je rezultate 
empirične študije, opravljene v Rusiji, na Polj-
skem, na Madžarskem ter v Vzhodni in Za-
hodni Nemčiji, ki je odgovorila na številna 
vprašanja, zlasti pa, kako reševati konfliktne 
situacije zaradi zaposlenosti staršev, zaradi po-
manjkanja organiziranega varstva otrok, ki so 
takega varstva potrebni, itn. 

Sledila je tema z naslovom »Rejniške 
družine in družinska politika«. V okviru te 
teme so bili obravnavani dosedanji dosežki na 
tem področju in možnosti za nadaljnji razvoj. 
Predstavili so jo udeleženci iz Rusije, z 
Madžarskega, iz Velike Britanije, s Švedskega, 
z Nizozemskega, iz Poljske in iz Belgije, vsak 
na podlagi podatkov in izkušenj iz svoje 
države. 

Zelo aktualna je bila tudi tema z naslovom 
»Rejništva in posvojitve z različnimi kul-
turami« {Interkulturelle Pflegekindschaft und 
Adoption), v okviru katere so predstavniki iz 
Mednarodnega socialnega urada v Frankfurtu 
na Maini {Internationaler Sozialdienst) in drugi 
predstavili problematiko otrok migrantov in 
beguncev. Zelo aktivne so bile tukaj socialne 
delavke, rejnice oz. rejniške družine, pa tudi 
pravniki. Posebej so bile prikazane izkušnje iz 
Nemčije in Ruske federacije. 

Naslednja tema je primerjalno obravnavala 
pravno ureditev na področju rejništva in 
družbenega-državnega varstva otrok. V okviru 
te teme sem predstavila pravno ureditev rej-
ništva v Republiki Sloveniji in nekatere druge 
oblike varstva in vzgoje otrok pri osebah, ki 
niso njihovi starši. Naša država je ena od red-
kih, ki poznajo poklicno rejništvo. 

Niso se mogli izogniti obravnavi izkušenj in 
problemov ob uvajanju zahodnoevropskih mo-
delov pomoči mladim in konceptov sociali-
zacije v dežele Vzhodne Evrope. Pri tem so še 



zlasti izpostavili probleme, ki so v zvezi s tem 
nastali z združitvijo obeh Nemčij. 

Predstavljen je bil tudi poseben »Dunajski 
model«, ki je v rabi za pripravo, svetovanje in 
spremljanje rejniških razmerij in se je uveljavil 
v Avstriji, poleg tega pa tudi na Madžarskem 
in v Romuniji. Predstavila ga je avtorica dr. 
Elisabeth Lutter. 

Posebej so bile predstavljene baltiške drža-
ve. V Estoniji je okoli 2.000 otrok v domovih. 
Šele sedaj počasi uvajajo »oblike pomoči« — 
namestitev otrok v družine. Nujno potrebujejo 
nova spoznanja, teoretična in praktična. 

Kot nasprotje tem začetnim težavam je bila 
prikazana organizacija SINUT (Youth in Care) 
s Finskega, kjer je okoli 9.000 otrok pri drugih 
družinah. SINUT deluje dobri dve leti; v njej 
so aktivni predvsem mladi (kakšnih 120 jih je 
že). Ti izobražujejo celo socialne delavce in re-
jnike na Finskem in se udeležujejo domačih in 
mednarodnih konferenc. Organizacija želi 
opogumiti mlade, jih izobraževati in krepiti 
njihovo identiteto. 

Sledile se še številne zanimive teme, kot na 
primer: 

• kako pomagati seksualno izrabljenim o-
trokom v domovih, pa tudi v rejniških druži-
nah (to so podali predstavniki mesta BerHn ter 
iz Velike Britanije); 

• vpliv srečevanja otrok, ki so nameščeni v 
različnih državnih domovih na Poljskem in se 
nato družijo v različnih prireditvah v posebnih 
igralskih skupinah (SWIATTOMY, Wir sind 
Welt), zlasti v Krakovu; 

• skupinsko delo z otroki iz različnih rej-
niških družin (model iz Nizozemske); 

• »Jarem« (Das Joch), rejenci med dvema 
družinama. Razgovori in srečanja udeležencev, 
ki so se razvila kot poseben model pri Jugen-
damt Reutlingen, Nemčija. 

• Veliko pozornost so posvetili otrokom, ki 
so jih starši oddali sorodnikom ali bližnjim 
znancem. Za te otroke se velikokrat ne ve in 
najti je treba načine, kako v teh primerih po-
magati. Posebej so bili izpostavljeni primeri in 
načini rešitve s Švedskega in Poljskega ter iz 
Amsterdama in Berlina. 

O B L I K E V A R S T V A ( O S K R B E ) V S E D A N J E M Č A S U 

I N N J I H O V E S P R E M E M B E 

Ta tema je bila obravnavana drugi dan 
konference. Uvodni referat je imel David To-
bis, predstavnik Centra za družinsko politiko 
iz New Yorka (Center for the Study of Family 
Policy, Hunter College, New York). Sprego-
voril je o trendih, problemih in mednarodnih 
perspektivah na področju rejništva. V nadaljni 
temi, ki je obravnavala različne poti k družin-
sko naravnani obliki pomoči, so se mu pri-
družili še predstavniki iz Nemčije, Avstrije, 
Švice, s Poljskega in Nizozemskega. 

Naslednja tema je bila pomoč pri vzgoji 
med matično in rejniško družino. Moderator 
te teme je bil Wolfgang Trede, predstavnik 
Mednarodnega združenja za pomoč pri vzgoji 
v Frankfurtu na Maini. Posebna tema je bila 
posvečena tudi iskanju novih oblik pomoči pri-
zadetim otrokom, o kateri so spregovorili 
predstavniki iz Nemčije, s Poljskega in Ma-
džarskega. O posebni šoli za rejnike, še zlasti 
tiste, ki sprejmejo v oskrbo prizadete otroke, 
pa je spregovorila socialna pedagoginja iz Ber-
lina Cornelia Schiemann. 

Posebne predstavitve so zajemale rejniške 
družine na Nizozemskem (Joep Verbugt, di-
rektor ustanove za pomoč mladini v Limbur-
gu), alternativne možnosti nastanitve rejencev 
na Švedskem (Kerstin Baddredine in Ulla Id-
ström, socialni delavki iz Göteborga), modele 
rejniških razmerij v Angliji (Helen Jones, so-
cialna pedagoginja pri britanskem ministrstvu 
za zdravstvo) ter otroke med matično in re-
jniško družino. Zadnjo, nadvse zanimivo temo 
so predstavile udeleženke iz Nemčije, rejenka 
Manuela Bremer iz Essena, rejnica dr. Ursula 
Menzebach iz Berlina in psihologinja Irmela 
Wiemann iz Frankfurta, ki je znana po števil-
nih monografijah o psiholoških vidikih rejniš-
tva in posvojitve. Moderatorka je bila Henrike 
Hopp, socialna delavka pri Združenju rejnikov 
in posvojiteljev dežele Nordrhein-Westfalen. 

Posebna tema je bila posvečena mednarod-
nim izkušnjam na področju povračilnih možno-
stih pri poravnavi stroškov v zvezi z rejniškimi 
razmerji. Pri tej temi so sodelovali predstavni-
ki z Madžarskega, iz Velike Britanije, Avstrije 
in Nemčije. Nakazali so vse možnosti uveljav-
ljanje in povračila stroškov, ki jih imajo rejniki 
pri delu z rejenci. 



Posebna tema je bila posvečena otrokom-
beguncem iz Albanije, Makedonije in s Koso-
va. Ta projekt je predstavila Julie Vullnetari z 
Madžarskega (Solomon Foundation, Ungarn). 
Referentka je bila socialna delavka iz Alba-
nije, ki sodeluje s to fundacijo pri reševanju 
posebnih vprašanj otrok-beguncev. 

EVROPSKE PERSPEKTIVE NA PODROČJU REJNIŠTVA 

Zadnji dan kongresa so bile obravnavane 
evropske perspektive na področju rejništva. 
Socio-ekonomske perspektive so predstavili 
udeleženci iz Amsterdama in Varšave ter z 
Norveškega, iz Španije, z Madžarskega, iz 

Velike Britanije in Nemčije. Vse te perspek-
tive so izzvenele v želji za novim srečanjem v 
Bergnu na Norveškem leta 1995, kjer bo od 25. 
do 29. julija mednarodna konferenca z okvirno 
temo »Gradnja mostov« (Building Bridges). 
Predstavili so se člani pripravljalnega odbora 
ter nas povabili na to svetovno srečanje. 

Vsi udeleženci kongresa (bilo nas je kak-
šnih 770 iz 34 dežel) smo na koncu sprejeli po-
sebno resolucijo.^ Z njo smo se tudi zavezali, 
da bomo uresničevanje sprejetih nalog po-
speševali pri vladah posameznih držav. 

Miroslava Geč-Korošec 

' Objavljena bo v prihodnji številki Socialnega dela. 


